

Gunnar Schedel

Gunnar Schedel, geboren 1964. Verleger. Langjähriger Redakteur der MIZ, Mitglied der Redaktion des Humanistischen Pressedienstes.

Zahlreiche Publikationen zu kirchen- und religionskritischen Themen, als Mitglied des Schreibkollektivs Clara und Paul Reinsdorf Mitherausgeber von drei Büchern. Sah sich im Jahr 2000 mit einer Anzeigen nach § 166 StGB konfrontiert, das Verfahren wurde jedoch nach sechsmonatigen Ermittlungen eingestellt.

Gunnar Schedel, born 1964. Publisher. Editor of MIZ (political magazine for non-religious people) for many years. Editorial staff member of the German Humanist Press Service. Numerous publications on subjects related to criticism of church and religion. Co-editor of three books as a member of the writers' collective Clara and Paul Reinsdorf. In the year 2000, Gunnar was confronted with charges of violating section 166 (so-called blasphemy section) of the German penal code. Yet after 6 months the investigations were called off.

Das offene Wort und seine Feinde. Religionskritik im 21. Jahrhundert

Auch in den pluralistischen bzw. von verschiedenen Religionen und Weltanschauungen geprägten Gesellschaften des 21. Jahrhunderts kann Religionskritik noch Sprengkraft besitzen. So sieht sie sich heute heftigeren Angriffen ausgesetzt als vor 20 Jahren. Im Vortrag wird der einschlägige § 166 des deutschen Strafgesetzbuches vorgestellt und zugleich erörtert, wie Religionskritik heute ihr emanzipatorisches Potential entfalten kann.

The open word and its enemies. Criticism of religion in the 21st century

Even in pluralistic societies influenced by different religions and ideologies, critical statements concerning religions can still be highly controversial. Today, criticism of religion is subject to fiercer attacks than it was 20 years ago. Gunnar Schedel will present the details of the relevant section 166 of the German penal code and discuss how contemporary criticism of religion can unfold its emancipatory potential.